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Zápis ze zasedání UR FAMU dne 20. 1. 2020 
 
Veřejné zasedání - habilitační přednáška Ing. arch. Vladimíra Merty 
Místo konání: FAMU, učebna U2, od 17:00 hod. 
 

Přítomni členové UR: Mgr. Z. Holý (děkan), doc. M. Čihák, prof. T. Hlobil, doc. Z. 
Hudec, Mgr. J. Kallista, prof. J. Kubíček, Mgr. H. Křepelková Rezková, prof. V. 

Smutný, dr. V. Moravec, prof. H. Třeštíková, doc. M. Vajchr, Mgr. A. Vášová  
Omluven: Mgr. Karel Och 

 
Děkan Z. Holý přivítal členy UR a přítomné hosty. Přivítal Vladimíra Mertu a 
stručně ho představil. Poté byl vyzván prof. Kubíček, předseda habilitační komise 

pro  habilitační řízení V. Merty, aby přečetl Usnesení habilitační komise. Komise 
se na svém jednání sešla dne 4. 12. 2019 v počtu pěti přítomných a  zevrubně 

posoudila  Mertovu celoživotní uměleckou tvorbu, pedagogickou praxi na FAMU a 
FF UK a v neposlední řadě ocenila jeho nezlomné postoje v dobách normalizace. 
Po tajném hlasování došla k výsledku: 5 hlasů pro, 0 hlasů proti, 0 hlasů se 

zdrželo. Komise se na základě výsledku hlasování usnesla na doporučení 
Umělecké radě FAMU jmenovat Ing. arch V. Mertu docentem pro obor Filmové, 

televizní a fotografické umění a nová média. 
 

Děkan Holý se zeptal habilitanta, zda se chce vyjádřit k Usnesení, kandidát 
nechtěl nic doplnit. Následně přistoupil V. Merta k přednesení přednášky s 
názvem „Filmová hudba pohledem režiséra-skladatele“. Přednáška trvala 35 min. 

a byla doprovázena ukázkami hry na kytaru, při kterých habilitant názorně 
doplnil přednášenou  problematiku (např. různé způsoby tvoření a modulace 

tónu, souvislost námětu animovaného filmu a zvukové stopy, pojem´bad music´, 
jak postavení hudby na  dvou třech tónech nese děj dopředu, jak zahrát ticho 
ad.). Poté následovala krátká diskuse přednášejícího se členy UR o tom, jak 

autor přenáší zkušenosti z tvorby do současné výuky na KAT. 
 

Uzavřené zasedání 
Místo konání: FAMU, učebna U7, od 18:10 hod. 
Přítomni členové UR: Mgr. Z. Holý (děkan), doc. M. Čihák, prof. T. Hlobil, doc. Z. 

Hudec, Mgr. J. Kallista, prof. J. Kubíček, dr. V. Moravec, Mgr. H. Křepelková 
Rezková, prof. V. Smutný, prof. H. Třeštíková, doc. M. Vajchr, Mgr. A. Vášová  
Omluven: Mgr. Karel Och 
Předseda UR děkan Holý konstatoval, že UR je přítomna v počtu 12, je tedy 
usnášeníschopná. 
 

1. Jednání o habilitačním řízení Ing. arch. Vladimíra  Merty 
Členové UR  především deklarovali, že V. Merta je nespornou osobností českého 

umění, člověkem s vysokou mravní integritou. Bylo konstatováno, že autor se 
přihlásil k habilitačnímu řízení souborem 11 animovaných filmů, k nimž napsal 
hudbu, ale celkové jeho dílo čítá přes sto snímků, ke kterým vytvořil hudbu. Prof. 

Kubíček pohovořil o pedagogické činnosti habilitanta, který od r. 2002 učí na KAT  
předmět Hudba v animovaném filmu. Toto zobecnil v odevzdané povinné reflexi 

umělecko-pedagogické činnosti, kterou nazval „Hudba v animovaném filmu jako 
hlubinné svědectví o stavu světa“. Dále se diskutovalo o poutavosti přednášky, 
která odrážela šíři Mertova vzdělání i smysl pro humor. Jde o příklad, kdy 

pravdivost je garantována osobností. 
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Výsledek tajného hlasování: 12 pro, 0 proti, 0 se zdržel. 
Závěr: UR FAMU doporučuje  Ing. arch. Vladimíra Mertu ke jmenování 
docentem v akreditovaném oboru Filmové, televizní a fotografické umění 

a nová média. 
 
 2. Schvalování akreditačních spisů od 18:35 hod. 
 
V úvodu děkan Holý konstatoval, že dnes projednávané akreditační spisy prošly  

v souladu s čl. 9 odst. 2 Akreditačního řádu AMU rozpravou před AS FAMU dne  
15. 1. 2020, zápis ze zasedání zatím není k dispozici, ale podle jeho informací AS 
neshledal žádné zásadní problémy v předložených materiálech, projednány byly  

akreditační spisy bakalářských programů Audiovizuální studia, Dokumentární 
tvorba, Scenáristika a dramaturgie a Střihová skladba, a taktéž materiál k 

doktorskému programu Konzervační vědy v kulturním dědictví. Materiály byly 
prezentovány vedoucími kateder nebo garanty programů.  
           

Bakalářský program Audiovizuální studia 
Akreditační materiály představili garant oboru prof. Jan Bernard a vedoucí 
katedry doc. David Kořínek. Referující sdělili, že byl upraven profil absolventa, 

aby přesněji vyhovoval aktuální situaci v AV médiích. Byly představeny cíle 
studia tohoto programu, obsah bloku technických cvičení a dílen. Důraz je kladen 

na praktickou zručnost skloubenou s teorií. Díky podpoře z OP3V v předmětu 
Nové technologie je možné vytvářet umělecká díla. Jsou zavedeny nové kurzy, 
např. Základy programování a virtuální realita pro uměleckou tvorbu. Výuka 

bude probíhat i ve formě workshopů. Byly zkráceny povinné Dějiny 
kinematografie, z dosavadních tří předmětů Dějin české kinematografie 1-3 a  tří 

předmětů Dějiny světové kinematografie 1-3 dochází k přesunu jedněch českých 
a jedněch světových dějin do předmětů volitelných. Co se týče nákupu nových 
technologií pedagogové upozornili na nutnost obměny každé 3 roky. Došlo také k 

úpravě státnicových předmětů - počet otázek snížen, ale náročnost zůstává. Na 
dotaz členů UR, jaké je ideální uplatnění absolventa, pedagogové zmínili kreativní 

průmysl nebo samostatnou tvůrčí činnost, absolventi často pracují jako kurátoři 
nebo jsou zaměstnáni v NFA. Nakonec byla zodpovězena otázka kreditové zátěže 
v povinných a povinně volitelných předmětech. 
Hlasování: 12 pro, 0 proti, 0 se zdržel 
Bakalářský program Audiovizuální studia byl jednomyslně schválen. 
 
Bakalářský program Scenáristika a dramaturgie 
Akreditační materiály představil garant oboru doc. Petr Jarchovský. Informoval, 

že podstatnou změnu seznaly dílny, věc tkví v tom, že každý pedagog má jiné 
dramaturgické pojetí a pokud mají studenti každým rokem jiného pedagoga, tak 

během bakalářského cyklu poznají tři rozdílné dramaturgické přístupy. Následně 
se to liší v magisterském stupni, student si vybírá pedagoga na stálo. Důvod je 
ten, aby scenáristickou linii kopírovala linie dramaturgická. Doc. Jarchovský 

podotkl, že dramaturgii se student naučí jen praxí a detailně objasnil sylabus 
Dramaturgického semináře 1-6, který se učí ve všech semestrech, v každém 

semestru ho vede jiný pedagog, sylaby sestaveny v promyšlené obsahové 
návaznosti (malá adaptace, velká adaptace, analýza atd.). Dále doc. Jarchovský 
informoval o třech povinných soustředěních studentů (většinou v Poněšicích), v 

podstatě jde o bakalářské workshopy vedené osobnostmi s autorskou zkušeností. 
Proběhly drobné úpravy ve výuce literatury. Garant zmínil, že velmi přínosné pro 

provedení reakreditace předmětů byly výsledky evaluace předmětů na KSD 
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provedené dva roky zpět. Dále p. docent informoval o vzniku nové soutěže - jsou 

vyhodnoceny 3 nejlepší scénáře, zařazeny do bílé knihy a směřují na produkci, 
po odprezentování je KP může použít. Z toho vyplývá, že literární příprava se 

ukazuje jako správná cesta neboť vzniká rezerva scénářů. 
Hlasování: 12 pro, 0 proti, 0 se zdržel 
Bakalářský program Scenáristika a dramaturgie byl jednomyslně 

schválen. 
 

Bakalářský program Dokumentární tvorba 
Akreditační materiály představil garant oboru doc. Martin Mareček. Informoval, 
že změny v akreditačních materiálech vyplynuly jak z evaluací, tak z rozhovorů s 

pedagogy katedry. Dochází ke změně v atestování, klauzury se známkují, cvičení 
se neznámkují, konání klauzur přesunuto ze září do června. Došlo k rozsáhlé 

redefinici cvičení, na KDT nastoupilo několik nových mladých pedagogů - 
absolventů KDT. Zároveň začala spolupráce s KALD z DAMU. Předmět Filmová 
báseň se přesouvá z bakalářského programu do magisterského. Byly zavedeny 

realizační porady, nově vznikl institut hostujících osobností a nový předmět 
Pitching. Děkan Holý dodal, že díky novému vedení KDT (dr. Růžičková) byla 

obnovena spolupráce napříč školou a obnovuje se burza nápadů. 
Hlasování: 12 pro, 0 proti, 0 se zdržel 
Bakalářský program Dokumentární tvorba byl jednomyslně schválen. 
 
 

Ve 20:10 hod. zasedání opouští H. Rezková, zůstává 11 přítomných 
členů, UR je usnášeníschopná. 
 
Doktorský program Konzervační vědy v péči o kulturní dědictví 
Děkan stručně připomněl dřívější rozkol, kdy akreditaci připravovanou 

prorektorem Suchomelem pod sebou nechtěla KF. Na základě toho akreditaci 
odmítlo kolegium děkana. Nakonec došlo k ujednání mezi reprezentanty KF a 

rektorátu, že spis bude upraven v souladu s odbornými možnostmi KF, že FAMU 
nebude hradit provoz tohoto DSP, což byla podstatná podmínka děkana. 
Akreditační materiály představili garant oboru doc. Martin Stecker, vedoucí 

katedry fotografie a dr. Michal Šimůnek. Jedná se o společný doktorský program, 
4letý, uskutečňovaný ve spolupráci s ČVUT, VŠCHT a UPa, každá škola ho však 

musí akreditovat zvlášť. FAMU by navrhovala jednoho magisterského absolventa 
za dva až tři roky, ostatní doktorandi by se rekrutovali z dalších škol. Tuto 
spolupráci před lety domluvili dr. Jůn, bývalý předseda ORDS a následný 

předseda ORDS doc. Suchomel. Doc. Stecker podal obšírnou genezi celé 
problematiky. Vysvětlil, že KF bude nyní akreditovat bakalářský i navazující 

magisterský program Restaurování fotografie, a teprve pro zvlášť úspěšné 
absolventy by se uvažovalo akreditovat program doktorský. Zaměření absolventů 
výše uvedených vysokých škol je natolik rozdílné, že nelze předpokládat 

začlenění žádného z nich do DSP. Z toho vyplývá, že pokud nemá být otevření 
výše uvedeného programu ze strany FAMU jen formálním aktem, je třeba 

budovat program zespodu, nikoli odshora. Zdárnému, účelnému a smysluplnému 
otevření zmíněného doktorského programu navíc brání i naprosto nedostatečné 
materiální zázemí. Chybí vhodné sklady chemikálií, laboratoře a další potřebné 

učebny, zejména pro předměty fotografických technik. Sklepní prostor v budově 
na Tržišti je jediná místnost, kde se v současnosti uchovávají chemikálie, ale její 

okna vedou do ulice naproti ambasádě USA. Představa, že by se z oken linuly 
výpary či dým je neakceptovatelná. Dále doc. Stecker podotýká, že znalost 
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chemie se u absolventů KF zatím rovná znalosti fotochemie, to však ke studiu 

všech konzervačních technik zdaleka nestačí, avšak VŠCHT odmítá dovzdělávat 
naše studenty v oboru chemie. Dále byla UR informována, že v případě, že FAMU 

do zmíněného programu nevstoupí, škola musí vrátit peníze, to byl také jeden z 
nejpádnějších argumentů doc. Suchomela při vystoupení na kolegiu děkana. 
Smlouvu nikdy nepodepsala žádná osoba z FAMU (ani děkan Jech ani děkan 

Holý). Domněnka hraničící s jistotou ze strany KF je, že vrátit peníze (z OP3V) je 
daleko ekonomičtější, než co by stály školu náklady v budoucnu. V rozsáhlé 

diskusi mezi doc. Steckerem, dr. Šimůnkem a UR padly tyto nejzávažnější 
komentáře: 
1. KF FAMU nemůže zajišťovat výuku v DSP, neboť nemá návaznost - není 

zaveden fungující bakalářský a navazující magisterský program v daném oboru, 
tudíž nemáme připraveny žádné absolventy k nástupu (dřívější mg. program 

Restaurování fotografie pod vedením dr. Jůna, nyní již neexistující, sestával z 
teoretických předmětů doplněných minimální praxí z restaurování fotografie, z 
chemie se učily jen základy fotochemie). 
2. Zásadní problém je ve funkčnosti absolventa, interdisciplinarita nemůže být 
naplněna bez znalostí chemie, kterou naše škola není s to vyučovat. 
3. Úzce specializovaná restaurátorská dílna a laboratoř nemůže být využívána 
studenty z jiných partnerských škol podílejících se na DSP. 
4. Personální a technické zabezpečení v současnosti odpovídá požadavkům na 
připravované bc. a mg. programy, rozhodně není dostatečné pro zajištění 
výzkumného doktorského programu. 
5. Za FAMU smlouvu nikdo nepodepsal, o dohodě s partnerskými VŠ se FAMU 
dověděla se značným zpožděním. 
 

Hlasování: 1 pro, 8 proti, 2 se zdrželi 
Doktorský program Konzervační vědy v péči o kulturní dědictví nebyl 
schválen. 
 
 

3. Plán realizace strategického záměru pro rok 2020 
Proběhla diskuse o textu Plánu, který byl členům UR zaslán s předstihem. Z 
diskuse vyplynulo několik doporučení k úpravě textu, a to v kapitole Prioritní cíl 

2, bod 4, 7 a 12 a v kapitole Prioritní cíl 3, bod 6. Děkan slíbil změny v textu 
zapracovat, UR s tímto podmíněním přistoupila k hlasování. 
Hlasování: 11 pro, 0 proti, 0 se zdržel 
Plán realizace strategického záměru pro rok 2020 byl schválen. 
 

 

4. Sestavení nových komisí 
 

Děkan přítomné informoval, že Umělecká rada AMU projednala na svém zasedání 
návrh přílohy výnosu rektora – v souladu s požadavkem UR FAMU ze  zasedání 

17.6.2019 -  Doporučená hlediska hodnocení na FAMU pro habilitační a 
profesorská řízení a doporučila je rektorovi schválit v navrženém znění, načež se 
stala součástí rektorského Výnosu č. 17/2019. Pro děkana tím byl završen 

proces, kdy pro uchazeče v obou řízení prokazujících pedagogickou a vědeckou 
kvalifikaci jsou nastavena obdobná kritéria jako na jiných, filmovědně 

orientovaných školách, čímž se zabrání znevážení titulů z FAMU. 
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Sestavení hodnotící komise pro profesorské řízení  
pana doc. MgA. Martina Štolla, Ph.D. 

Děkan navrhl komisi v následujícím složení: předseda komise: prof. Ivan Klimeš 
(FFUK), členové komise: prof. Jussi Parikka (FAMU), doc. Ivo Mathé (FAMU), 
prof. Ingrid Mayerová (VŠMU Bratislava), doc. Mária Ridzoňová Ferenčuhová 

(nezávislá vědkyně, dříve pedagožka na FFUK Bratislava). 
Hlasování: 11 pro, 0 proti, 0 se zdržel. Komise byla schválena. 

 
Vzhledem k aktuálně schválené příloze výnosu rektora děkan upozornil, že doc. 
Hudec nesplňuje požadavky na zahraniční publikace požadované v profesorském 

řízení, kdy se uchazeč kvalifikuje vědeckopedagogickým působením. Docent 
Čihák namítl, že vzhledem k době schválení se to na uchazeče nevztahuje. Děkan 

s tím souhlasil, nicméně připomněl, že uchazeč je členem UR a sami na sebe 
bychom měli klást požadavky, které vztahujeme na druhé a zvláště v tomto 
případě je potřeba postupovat s nejvyšší mírou transparentnosti. Děkan dále 

uvedl, že kritéria jsou však doporučující, viz název dokumentu. Profesor Hlobil 
uvedl, že v jiných kritériích docent Hudec vysoce překračuje požadavky, a že UR 

a VR standardně posuzují podklady jako celek. 
 

Doc. Hudec se vzdálil z místnosti. 
 
Sestavení hodnotící komise pro profesorské řízení  
pana doc. Mgr. Zdeňka Hudce, Ph.D. 
Děkan navrhl komisi v následujícím složení: předseda komise: prof. Jan Bernard 

(FAMU), členové komise: prof. Vladimír Smutný (FAMU), prof. Miroslav Petříček 
(FFUK), prof. Ivan Klimeš (FFUK), prof. Oliver Bakoš (FFUK Bratislava) 
Hlasování: 10 pro, 0 proti, 0 se zdržel. Komise byla schválena. 

 
Doc. Hudec se vrátil do místnosti. 

 
Sestavení habilitační komise pro habilitační řízení  
paní Mgr. Terezy Brdečkové 
Děkan navrhl komisi v následujícím složení: předseda komise: prof. Lubor Dohnal 
(FAMU), členové komise: doc. Marek Vajchr (FAMU), MgA. Vilém Hakl, Ph.D. 

(nezávislý umělec), Zuzana Kopečková (dramaturgyně ČT), doc. PhDr. Stanislava 
Přádná (FFUK) 
Hlasování: 11 pro, 0 proti, 0 se zdržel. Komise byla schválena. 

 
 

5. Projednání hostujícího profesora na FAMU 
 
- Proděkan Dvořák požádal o projednání „hostujícího profesora“ – prof. 

Jussi Parikka 

 Výnos rektora 17/2019: Článek 4 Jmenování hostujícího profesora: 

1.  Pracovní označení „hostující profesor“ uděluje děkan po předchozím     

souhlasu umělecké rady příslušné fakulty. 
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 2.  Označení „hostující profesor“ je přiznáno zaměstnanci po dobu jeho působení 

v rámci pracovněprávního vztahu k AMU za podmínek uvedených ve Statutu 

AMU.  

Statut AMU hovoří takto: 

Hostující profesor, mimořádný profesor 
  1.  Označení „hostující profesor“ je přiznáno zaměstnanci po dobu 
jeho působení v rámci pracovněprávního vztahu k AMU za těchto podmínek: 
   a) vymezení jeho činnosti odpovídá činnostem docenta nebo 
profesora AMU, 
   b) je docentem nebo profesorem na jiné vysoké škole v České 
republice nebo v zahraničí nebo je uznávaným zahraničním umělcem nebo 
odborníkem, 
   c) v případě pracovního poměru je tento uzavřen pouze na dobu 
určitou. 
  2.  Hostující profesor není členem akademické obce AMU. 
  3.  Hostující profesor nemůže být garantem studijního programu. 
  

Závěr: "Hostující profesor" je v zahraničí i na řadě našich univerzit standardní 

označení význačných odborníků, kteří nějakým způsobem spolupracují - hostují 

na instituci, typicky na nějakém projektu na dobu určitou, přitom současně dále 

působí na své domácí instituci. Jussi Parikka je profesorem na Winchester School 

of Art, University of Southampton. Na FAMU působí jako vědeckovýzkumný 

pracovník (s úvazkem 0,5 od 1. 7. 2019 do 31. 12. 2023) v rámci projektu GAČR 

EXPRO. Je mezinárodně uznávaným odborníkem v oblasti digitální kultury a 

teorie médií. 

Hlasování: 11 pro   0 proti    0 zdržel se 
Umělecká rada souhlasí, aby prof. Jussi Parikka působil na FAMU jako 

hostující profesor v období od 1. 7. 2019 do 31. 12. 2023. 

 
 
6. Různé 

- Na minulé UR byla odsouhlasena kooptace nového člena OR dr. Tomáše Jirsi.  
UR  tehdy požádala o krátký medailonek nového člena. Děkan Holý přečetl  

profesní medailonek Mgr. Tomáše Jirsy, Ph.D. 
-  Doc. Jiřímu Moudrému měla být dnes předána Stříbrná medaile AMU, bohužel 
pan docent zemřel minulý týden, medaili předá děkan rodině. 

 
 

 
Příští zasedání UR bude 9. 3. 2020 
  

Zapsala: I. Sejkorová, tajemnice UR 

Schválil: Z. Holý, děkan 


